## International Federation Of Alawite Organisations **IFAO**



الاتــــاد العالمسي للمنظمات العلوية

info@alawitefederation.org

## بيان استنكار صادر عن الاتحاد العالمي للمنظمات العلوية حول التفجير الإرهابي الذي استهدف كنيسة مار إلياس للروم الأرثوذكس في حي الدويلعة - دمشق

يدين الاتحاد العالمي للمنظمات العلوية، بأشد العبارات، التفجير الإرهابي الجبان الذي استهدف كنيسة مار إلياس للروم الأرثوذكس في حي الدويلعة بدمشق، والذي أودى بحياة عدد من المدنيين الأبرياء وخُلّف العديد من الجركي. إن هذا الهجوم الإجرامي الذي استهدف بيتًا من بيوت العبادة يُعدّ جريمة بشعة بحق حرية الدين والمعتقد، واستهدافًا مباشرًا للنسيج السوري المتنوع وللوجود المسيحي التاريخي في بلاد الشام.

إننا نرى في هذا الاعتداء حلقة جديدة ضمن سلسلة ممنهجة من الانتهاكات التي تطال الأقليات الدينية والمذهبية في سوريا، وعلى رأسهم المسيحيون، العلويون، الدروز، الإسماعيليون، الشيعة، والمرشديون، وذلك في ظل غياب كامل لأي محاسبة أو حماية قانونية، واستمرار سياسة الإفلات من العقاب.

لقد حذرنا مرارًا من تصاعد خطاب الكراهية والتحريض الطائفي، ومن تفشي ثقافة الانتقام والتمييز في سوريا ما بعد سقوط النظام، حيث تتحمّل سلطات الأمر الواقع، التي لم تُنتخب ديمقر اطّيًا، مسؤولية الفشل في ضمان الأمن لجميع المواطنين على اختلاف انتماءاتهم الدينية والإثنية.

نؤكد أن هذا الهجوم الإر هابي يسلِّط الضوء مجددًا على حجم الخطر المحدق بالأقليات في سوريا، الذين باتوا مستهدفين في معتقداتهم، وجودهم، ومناطقهم التاريخية. وندعو جميع الجهات الدولية، بما في ذلك الأمم المتحدة، ومجلس حقوق الإنسان، ومؤسسات المجتمع المدنى، إلى:

- ضمان حماية الأقليات الدينية في سوريا، وفقًا للمواثيق الدولية لحقوق الإنسان. .1
- الضغط على سلطات الأمر الواقع لاحترام التنوع الديني ووقف سياسات التمييز والتطهير الرمزي أو الفعلي. .2
  - **إرسال بعثات مراقبة دولية** إلى المناطق ذات الغالبية من الأقليات لتوثيق الانتهاكات ومنع تكرار ها. .3

إننا في الاتحاد العالمي للمنظمات العلوية، نُعرب عن تضامننا الكامل مع أهلنا السوريين من الديانة المسيحية، ونؤكد أن استهداف كنيسة اليوم هو استهداف لكل بيت عبادة، ولكل سوري يؤمن بالعيش المشترك والسلام والكرامة الإنسانية.

الرحمة للضحايا، والشفاء العاجل للجرحي، ونسأل الله أن يحمي سوريا بكل مكوناتها

22.6.2025









































## International Federation Of Alawite Organisations IFAO



الاتــــــاد الـعالــــــــــــاد للمنظمات العلوية

☐ info@alawitefederation.org

## Statement of Condemnation by the International Federation of Alawite Organisations IFAO Regarding the Terrorist Bombing that Targeted Mar Elias Greek Orthodox Church in Al-Dweilaa – Damascus

The International Federation of Alawite Organisations (IFAO) strongly condemns the cowardly terrorist bombing that targeted *Mar Elias Greek Orthodox Church* in the Al-Dweilaa district of Damascus on **22 June 2025**, claiming the lives of innocent Christian civilians and injuring many others. This horrific attack on a house of worship constitutes a gross violation of freedom of religion and belief, and a direct assault on Syria's rich pluralistic identity and the historic Christian presence in the Levant.

We consider this incident yet another episode in a systematic pattern of violence and intimidation targeting religious and sectarian minorities in Syria—including Christians, Alawites, Druze, Ismailis, Shiites, and Murshidis—in the absence of accountability, legal protections, or justice, and amid a growing climate of impunity.

We have consistently warned of the alarming rise in sectarian hate speech, incitement to violence, and a culture of revenge in post-regime Syria. The **de facto authorities**, lacking democratic legitimacy, bear full responsibility for their failure to safeguard all Syrians regardless of faith or background.

This terrorist act further underlines the increasing peril faced by minority communities in Syria, who are being targeted for their identity, beliefs, and presence in their ancestral regions. In light of this, we call on all international actors—including the **United Nations**, **UN Human Rights Council**, and global **civil society organisations**—to:

- 1. Ensure the protection of religious minorities in Syria, in line with international human rights treaties and conventions.
- 2. Pressure the de facto authorities to respect religious and cultural diversity, and end all forms of discrimination, marginalisation, and symbolic or physical cleansing.
- **3. Deploy international observation missions** to minority-dominated areas to monitor and prevent further violations.

We, at the International Federation of Alawite Organisations (IFAO), express our unwavering solidarity with our Christian brothers and sisters in Syria. The targeting of a church is the targeting of all places of worship, and an assault on every Syrian who believes in peaceful coexistence, human dignity, and justice.

May the victims rest in peace. We wish the wounded a full recovery. May Syria and all its people be protected.

22 June 2025



































